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NOVA SLOVENSKA POTAJE BIL TUDI
PRE©EREN FA©IST?

ALOJZ REBULA

Preπeren je bil pred marksizmom, pred lakanizmom, pred

psihoanalizo: Preπeren je bil πe v svetu vrednot.

»e je filozof Æiæek imel za faπista arhitekta PleËnika, bi

moral, Ëe bi hotel biti dosleden, imeti za faπista tudi pesnika

Preπerna.

Dovolj je spomniti samo na dve pesmi: ,,Slovo od

mladosti” in ,,V spomin Andreja Smoleta”, v katerih lahko

vidimo izpoved pesnikove etike.

Resnica, ljubezen, bratoljubje, svoboda, pravica,

domoljubje - same vrednote, danes izgnanke iz sveta

nihilizma.

Kakπnega slovenskega kristjana je morda kdaj motilo kaj

v Preπernu: recimo njegova svobodomiselnost, kakπen

hegeljanski verz v njegovi poeziji, dovolj nedolæna bodica

na Slomπka. Danes pa se slovenskemu kristjanu ni treba

sklicevati na koncil, da lahko sprejme Preπerna v polni

sproπËenosti, bolj dovzeten za bistvo njegovega sporoËila.

Prav tako se mu ni treba sklicevati na njegov - kar preveË

deklarativno krπËanski - Krst pri Savici, da se poËuti pod

istim vrednostnim nebom, pod katerim stoji sam.

Teæe bi ga moral sprejeti, kdor je pod nebom ,,mrtvega

Boga”.

Ga je slovenski komunizem sprejel?

V partizane so nekateri πli s Preπernom v nahrbtniku,

toda komunizem kot tak Preπerna iskreno ni mogel sprejeti.

Zapisan prividu svetovne revolucije (na katero je ,,racionalni”

Josip Vidmar hrepeneËe Ëakal pri svojih devetdesetih letih

…) za svoj ideal ni mogel imeti svetovnega miru njegove

Zdravljice. Prav tako ni mogel, v svojem internacionalizmu

zapisan perspektivi ,,izginotja narodov”, sprejeti njegovega

brezmejnega domoljubja.

Laæe je bilo pripeti Preπerna (in Cankarja in Kosovela

…) na zastavo partijske propagande in z njim celo

poimenovati eno od partizanskih brigad, kakor Preπerna

sprejeti v neokrnjenosti njegovega humanistiËnega sporoËila.

Moæno je bilo πe kaj drugega: recimo predlagati njegov

smrtni dan za slovenski narodni praznik, obenem pa nekaj

let pozneje v reviji Sodobnost odobravati pokol deset tisoË

mladih Slovencev, kakor je to storil isti Josip Vidmar.

Zato ni Ëudno, da se je pod prejπnjim reæimom na tihem

zaËela plaziti parola ,,PreveË je tega Preπerna”.

Kako ga ne bi bilo preveË za ateistiËno Partijo, ko pa je

v svoji najslavnejπi pesmi imenoval Boga, v drugi pesmi pa

blagroval Ëloveka, ki ,,up sreËe onkraj groba v prsih hrani”.

Kristjanu ni teæko sprejeti, ljubiti in obËudovati Preπerna.

(Druæina)

Srbska revolucionarnost,
slovenski konservatizem

Srbska skupπËina je 21. decembra izglasovala spre-
membe zakona o pravicah borcev, vojaπkih invalidov in
njihovih druæinskih Ëlanov, na podlagi katerega bodo
pripadniki Ëetniπkega gibanja generala Draæa MihailoviËa
izenaËeni s pripadniki tako imenovanega narodnoosvobo-
dilnega gibanja, vsaj kar zadeva prejemke in druge ugod-
nosti iz naslova sodelovanja v drugi svetovni vojni od 17.
aprila 1941 do 15. maja 1945. Da je bila razprava πe bolj
muËna, je brez lastne krivde poskrbel podpredsednik
skupπËine, vnuk znamenitega generala Vojislav MihailoviË,
ki je moral tri dni posluπati popolnoma nasprotujoËe se
lekcije o vlogi svojega dedka v drugi svetovni vojni.

Kot poroËa Slovenska tiskovna agencija (STA) je spre-
membe zakona predlagala ena od Ëlanic vladajoËe zveze,
Srbsko gibanje za prenovo (SPO), na Ëelu katerega je
zunanji minister Srbije in »rne gore Vuk DraπkoviË.

Za predlog SPO so glasovali tako radikalci Vojislava
©eπlja (SRS) kot demokrati iz vrst DS srbskega predsednika
Borisa TadiËa in DSS premiera Vojislava Koπtunice ter G17
plus, na Ëelu katere je podpredsednik vlade Miroljuba
Labusa.

Proti izenaËitvi Ëetnikov s partizani so bili le poslanci iz
vrst socialistov Slobodana MiloπeviËa (SPS) in Socialdemo-
kratske stranke Nebojπe »oviËa, ki so med veËdnevno
skupπËinsko razpravo zaman poskuπali dokazati, da naj bi
MihailoviËevi vojπËaki med vojno pravzaprav sodelovali z
okupatorjem in se borili proti partizanom.

Glasovalni izid je bil: 174 poslancev je glasovalo za,
24 jih je bilo proti, πtirje pa so se vzdræali. Izid glasovanja
je skupπËina pozdravila z gromkim ploskanjem.

Spremenjeni zakon predvideva za Ëetnike tudi uvedbo
spomenice 1941, do kakrπne so bili do zdaj upraviËeni le

Odkar so priπle na vlado pred
dvema mesecema pomladne stranke in
je propadla leviËarska struja, se je
marsikaj spremenilo v Sloveniji. Sicer
je demokratiËna koalicija æe bila na
vladi takoj ob nastopu demokracije -
DEMOS, a tedaj πe niso imeli izkuπenj,
v samih strankah so bili nesporazumi,
tako da so zaËeli takoj od zaËetka ruπiti
vlado in so uspeli pri tem. Vmes so
pod Bajukom priπli πe enkrat na vlado,
a za malo Ëas in z majhno veËino v
parlamentu ter z veliko gonjo osebno
proti Bajuku, tako da dosti niso mogli
narediti.

Sedaj so priËeli z uspehom. Ljudje
so se naveliËali Ropove vlade in pri-
pomniti moramo, da ni KuËan veË
predsednik, ki je vedno vodil zakulis-
ne niti politike, ampak Drnovπek, ki
je zelo zmeren in pragmatiËen.

Na vladi so paË pomladne stran-
ke, razen upokojencev, ki pa so dolgo
pomiπljali, ali naj pristopijo. KonËno
so se veËinsko odloËili za pristop.
Uvideli so, da se jim bolj splaËa biti
zraven, kot pa biti — kot v prejπnji
vladi — samo nepomemben repek.

Ostane πe Zdruæena lista,ki pa se
bo po naravnih zakonih vedno bolj
manjπala. Drugih levih naslednikov
pa ni. Tako imajo vladajoËi paË veËi-

no in moË.
Razmere med Cerkvijo in dræavo

postajajo Ëedalje boljπe. Na
nadπkofovo umestitev je priπel v cer-
kev dr. Drnovπek, medtem ko KuËana
nikoli ni bilo videti v cerkvi. Nadπkof
Uran mu je takoj vrnil obisk. Zgleda,
da se bodo zadeve evropsko uredile.

Urejajo se tudi zadeve z izseljen-
ci. Vodja Urada za Slovence po svetu
je bivπi poslanec PukπiË, ki je naredil
dober vtis ob svojem obisku v Argen-
tini.

Najbolj priljubljeni politiki po Ëa-
sopisih postajajo drugi, demokratiËno
nastrojeni politiki, ne samo leviËarji
kot prej.

Slovenija je priËela resno delovati
v Evropski skupnosti. Prof. Peterle je
postal z veliko veËino evroposlanec
ter ima dobre zveze. Tudi je Slovenija
med prvimi potrdila evropsko ustavo.
Bivπe pristaπe Jugoslavije, kot je bil
zunanji minister Vajgel, je zamenjal
bolj demokratiËen minister.

Poseben odstavek zasluæijo pro-
blemi s Hrvaπko. Prejπnja hrvaπka
vlada je veËkrat zelo brezobzirno in
surovo pokazala svoj negativen odnos
do Slovenije, pa tudi do Italije. Seda-
nja vlada poskuπa iti nazaj, kolikor
more, seveda zaradi javnega mnenja

ne more toliko. Slovenija miri javnost,
da se bodo zadeve umirile, seveda pa
to traja. Na Hrvaπkem objavljajo Ëa-
sopisi evropske vesti, kjer svetuje
Hrvaπki, da bo morala zaradi svojega
vstopa v EZ marsikje pogoltniti kako
neprijetnost in se potegniti nazaj, tako
glede Slovenije kot Italije in Jadrana.

Na vsak naËin je nova vlada za-
grabila svoje delo z resnim name-
nom, seveda pa teËejo zadeve poËasi.
Po 15 letih leviËarskih nagajanj lahko
postaja Slovenija normalna evropska
dræava. Seveda ni πe vseh problemov
konec, a na tako ostrino kot vËasih
pod KuËanom ne bo veË priπlo.

TD

zani in obsodili na smrt zaradi sodelovanja z okupator-
jem.

Seveda so se ,,borci” zaËeli pritoæevati. Srbska zveza
borcev je pisala predsedniku skupπËine Predraga MarkoviËu
in zagrozila z ,,radikalnimi protesti”, ker naj bi po tem
zakonu, na podlagi katerega bo - kot so zatrdili — bila
,,Srbija prva dræava v Evropi, ki je rehabilitirala sodelavce
okupatorja in tiste, ki so korakali skupaj s hitlerjevskimi
hordami”. BorËevska zveza trdi, da je doslej prejela æe veË
kot 20.000 protestnih pisem, v primeru sprejetja zakona pa
se bodo obrnili na ustavno sodiπËe Srbije in mednarodno
organizacijo veteranov zavezniπkih sil iz 2. svetovne vojne.
OgorËeni srbski narodni heroji priËakujejo, da bo predsednik
Srbije Boris TadiË onemogoËil uveljavitev zakona oziroma,
da ga ne bo podpisal, ker naj bi πlo za ,,napad na zgodovino,
ki lahko izzove novo nestabilnost v dræavi”.

Mediji v Srbiji so bili previdno tiho, le nekdanja
opozicijska, a πe vedno neodvisna zasebna tiskovna agencija
Beta je zbirala odzive. Med drugim je poroËala, da je
predsednik Zveze borcev Slovenije Janez Stanovnik ocenil
kot ,,odloËitev brez precedensa” med jugoslovanskimi
narodi. Stanovnik je πe obæaloval, da tendenca spreminjanja
zgodovine po 60 letih ni prisotna le v Srbiji, temveË tudi
drugod po nekdanjih jugoslovanskih republikah, tudi
Sloveniji.

Ta zakon je v Srbiji med prvimi pozdravil
,,prestolonaslednik”, princ Aleksander KaradjordjeviË. Iz
πtaba predlagatelja, DraπkoviËeve SPO, pa so sporoËili, da
je sprejetje zakona ,,velik dan za zgodovino”, saj je konËno
priπlo do izenaËitve pripadnikov ,,dveh protifaπistiËnih gibanj
v 2. svetovni vojni”.

V »rni gori si nadejajo, da bo tudi pri njih priπlo do
spremembe in izenaËitve Ëetniπkega in partizanskega
gibanja. Poslanec Ërnogorske skupπËine iz vrst SNS Novica
StaniË je zatrdil, da pomeni sprejetje srbskega zakona
,,konec 2. svetovne vojne”.

Kaæe, da se v Sloveniji veliko govori o popravi krivic, a
se v Srbiji zanje veliko veË naredi.

V Ëetrtek, 27. januarja
2005, je torontski nadπkof
kardinal Alojzij AmbroæiË
praznoval 75. rojstni dan.
Nadπkof AmbroæiË se je kot
drugi od sedmih otrok rodil
v vasi Gabrje v æupniji
Dobrova pri Ljubljani. Leta
1945 se je druæina
pridruæila reki beguncev, ki
se je pred komunistiËnim
reæimom umaknila na
avstrijsko Koroπko, leta 1948
pa so odπli v Toronto v
Kanado. Tam je stopil v
semeniπËe in je bil v
maπnika posveËen 4. junija
1955. ©tudij Svetega pisma
je nadaljeval na BibliËnem
inπtitutu v Rimu in kasneje v
Würzburgu v NemËiji. Sveto
pismo Nove zaveze je
pouËeval v Torontu. 26.
marca 1976 je bil imenovan
za pomoænega πkofa, za
πkofa koadjutorja 22. maja

1986, torontski nadπkof pa
je postal 17. marca 1990.
Papeæ Janez Pavel II. ga je
21. februarja 1998 imenoval
za kardinala.

Ob tem jubileju so mu
slovenski πkofje izrekli
iskrene Ëestitke in mu pri
vodenju torontske nadπkofije
ter odgovornem poslanstvu
v vesoljni Cerkvi zaæeleli
obilo Boæjega blagoslova in
Marijinega varstva. V
voπËilu so zapisali, da je
kljub geografski oddaljenosti
kot zaveden Slovenec vedno
ostal tesno povezan z
matiËno domovino in
Cerkvijo na Slovenskem.

»estitkam ob æivljenjs-
kem jubileju kardinalu Am-
broæiËu se pridruæuje tudi
Svobodna Slovenija, katere
zvest naroËnik in podpornik
je æe dolgo let.

Kardinal AmbroæiË - 75-letnik
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partizani. »etniπka spo-
menica se seveda ne bo
imenovala partizanska,
ampak ravnogorska, po
Ravni gori v osrednji Srbiji,
kjer se je preteæni del vojne
skrival poveljnik Ëetnikov
Draæa MihailoviË v pr-
iËakovanju invazije za-
vezniπkih sil, ki bi se jim
pridruæil. Invazije vse do
konca vojne ni bilo, Mi-
hailoviËa pa so po prev-
zemu oblasti ujeli parti-

Zasedanje vlade



Stran 2 10. februarja 2005 • SVOBODNA SLOVENIJA

IZ ÆIVLJENJA V ARGENTINI
TONE MIZERIT

Bil je predsednik prve demokratiË-
ne vlade v povojni Sloveniji. Vodil je
osamosvojitveno vojno, bil zunanji
minister in poslanec v Dræavnem
zboru. Æe ËetrtiË se mudi v Argentini,
sedaj kot poslanec v evropskem par-
lamentu. To pot je njegov obisk pove-
zan tudi z Evropsko zvezo in bo
poleg Bariloch in Buenos Airesa obis-
kal tudi Rosario in Salto. Profesor
Lojze Peterle  bo imel veË nastopov
na najviπji ravni, kjer bo politikom,
advokatom in guvernerjem razlagal
pomen evropske ustavne pogodbe,
pri kateri je sodeloval v predsedstvu
konvencije. A priπel je tudi zaradi
slovenskih interesov.

,,Ena glavnih toËk mojega sedan-
jega obiska je pripraviti pogoje za
letalsko πolo pod Andi za slovenske
pilote. Jaz sem predsednik aerokluba
v Lescah in bi rad, da bi letos v pozni
jeseni priπli naπi piloti in bi tukaj
poskusili leteti v andskem prostoru, ki
je v marsiËem poseben. S kakim aero-
klubom bi vzpostavili partnerske od-
nose, da bi priπli sem dol in zaËeli
neke vrste zraËni most, ki bi tudi
Slovencem v Barilochah lahko pome-
nil neko podporo njihovim gospodar-
skim prizadevanjem.

Po volitvah v Sloveniji se je poloæaj
bistveno spremenil. Kaj to pomeni in
kam kaæe pot?

Sprememba je zelo pomembna.
Oblast strank komunistiËnega porekla
z LDS na Ëelu je trajala dvanajst let,
s polletno izjemo Bajukove vlade leta
2000. V tem Ëasu se je zgodilo in
utrdilo marsikaj, kar bo treba sedaj
spremeniti. Nova vlada kaæe jasno
voljo da te zadeve spremeni, da se
sooËi s problemi, ki jih je pustila
prejπnja vlada. Teh ni malo, zaËenπi z
javnimi financami, z zavrtim malim
in srednjim podjetniπtvom in obrtjo.
Treba se bo spoprijeti s problemi
socialnih blagajn. Tudi na podroËju
πolstva je treba marsikaj storiti. Skrat-
ka, to vlado Ëaka zelo trd mandat.

Kako gledate na njene prve
korake?

Teæko je presojati kvaliteto vlade
po samih dejanjih, ker marsikateri
ministri πe vedno urejajo sama minis-
trstva. Tudi je bilo nekaj reorganizacij
zaradi novega zakona o vladi in glav-
no πele pride. Za nami sta komaj dva
meseca nove vlade in bistveno je to,
da je popularnost vlade v javnosti
zelo visoka. Jaz upam, da bodo po-
tem tudi dejanja, ki jih bo vlada
opravila, ohranjala to popularnost.
Zanimivo je to, da ljudje vedo, da
bodo tudi nepopularni ukrepi, ker je
levica zelo πirokogrudno delala z de-
narjem, se moËno zadolæevala, plasi-
rala denar tako, da so se poveËale
regionalne razlike v razvitosti. Ljudje
raËunajo, da bo ta vlada bolj praviË-
na, da bo poskrbela za enakomernejπi
razvoj v Sloveniji, da bo bolj pozorna
do tistih, ki imajo manj, da bo omo-
goËila v gospodarstvu nov razmah, da
bo odprla znanost in tako najprej.

Tako Ëasopisje kot tudi
gospodarstvo ima πe v rokah preæiveli
reæim. Kako bo s tem?

Ko me je pred dnevi nekdanji
nemπki kancler Köhl vpraπal, kako je
z moËjo starih politiËnih sil, sem mu
odgovoril z rezultatom raziskave, ki

Trije tedni so pretekli od
naπega zadnjega opisa ar-
gentinskega poloæaja. Da
se je v tem Ëasu kaj malo
spremenilo potrjuje dejstvo,
da so v srediπËu pozornosti
πe vedno iste zadeve.

©irok problem . V osre-
dju vseh danaπnjih skrbi ar-
gentinske vlade je gotovo
problem zunanjega dolga.
Dræava je objavila svojo
ponudbo, da zamenja bone
v defaultu za nove, za kate-
re pa bodo lastniki dobili
znatno manj, kakor pa bi
jim pripadalo po original-
nem πtetju. »lani vladne
ekipe potujejo po vseh
dræavah, kjer se nahajajo
lastniki starih bonov, razla-
gajo in ponujajo, vendar je
odziv zaenkrat πibek in
konËni izid dvomljiv.
Teæko je pisati o tej zadevi,
ker vsaka stran ima svoj
prav. Zunanji dolg ni samo
argentinski problem, tem-
veË se z njim sooËajo πte-
vilne dræave na svetu. V
argentinskem primeru je
ponujena zamenjava skoraj
polovica celotnega zunan-
jega dolga, skupaj kar
81.000 milijonov dolarjev.

Vaæni procenti . Da bo
ponudba vsaj delno uspela,
mora nove bone sprejeti
doloËen procent lastnikov.
Ti procenti so po medna-
rodnih standardih visoki.
Pod 60% se lahko smatra
za poraz. Vlada stvarno
raËuna, da se bo te moæ-
nosti za ureditev razmerja
posluæilo od 65 do 75
odstotkov, s Ëimer bi sma-
trali, da je akcija uspela.
ZaËetek je bil seveda naj-
bolj uspeπen doma, v sami
Argentini, kjer se nahaja
37% bonov. V Zdruæenih
ameriπkih dræavah je 33%
dolga, v Italiji 16%, ostalih
14% pa imajo po drugih
krajih. Najbolj teæak je ita-
lijanski problem, kjer so
boni veËinoma v rokah
malih varËevalcev, ki so po
nasvetih bank (ki so se ho-
tele bonov znebiti) vloæili
denar misleË na varno in
zelo donosno opcijo. Z Ita-
lijo je zadnje Ëase prav za-
radi tega problema priπlo
celo do diplomatskih zaple-
tov. Vsekakor, doslej se je
po vladnih raËunih ponud-
be posluæilo okoli 30% up-
nikov, kar je za zaËetek πe
kar dobro. Vendar
vpraπanje ostaja odprto in
bo ostalo vse do konca
roka, ki ga je vlada postavi-
la v ponudbi.

GoreËe mesto . Ko je ob
koncu lanskega leta pogo-
rel plesni lokal Republika
Cromañón in je nesreËa
zahtevala 192 smrtnih ær-
tev, je poæar moËno priza-
del tudi ugled vodja mestne
vlade. Od tedaj je Anibal
Ibarra postal tarËa vsevrst-
nih napadov opozicije in
sorodnikov mrtvih, ki so æe
veËkrat priredili javne pro-
testne pohode. Interpelacija
v mestnem parlamentu se
je konËala sredi prerekanja,
v katerem je bilo manj od-
govorov kot pa vpraπanj.
Ibarri oËitajo, da v skoraj
πestih letih vladanja ni storil

niËesar, da bi odpravil za-
koreninjeno korupcijo, ki je
bila konËno kriva okoliπËin,
ki so pripeljale do nesreËe.
Enostavno zahtevajo njegov
odstop.

Sedaj bomo volili. Kot
utopljenec se je Ibarra opri-
jel πe zadnje bilke: predla-
gal je referendum, s katerim
lahko prebivalci mesta iz-
glasujejo njegov odstop. Iz-
govarja se pravzaprav, da
hoËe izpeljati temeljito
potrebno reformo, za kar
pa mora imeti ljudsko pod-
poro. Sedaj bo vsa mestna
vlada, namesto da bi delala
za prihodnost, zbirala
potrebnih pol milijona pod-
pisov. Celotna poteza pa
ima πe eno skrito past. Da
je ,,æupan” prisiljen odsto-
piti, mora proti njemu gla-
sovati veË kot polovica vpi-
sanih volivcev. Ker pa
obiËajno voli komaj 70%
vpisanih je lahko razvidno,
da take πtevilke ne bo mo-
goËe doseËi. »eprav je bil
kot Ëlan Velike fronte Ibarra
vedno nezaupljiv do pero-
nizma, se sedaj naslanja
nanj in na Kirchnerja, kate-
remu je mnogo do tega, da
kriza ne bi odplavila Ibarre,
na katerega je raËunal za
svoj ,,transverzalni” pro-
jekt.

Provincijska vojna. Vo-
lilni interesi so tudi vzrok,
da je zagorela politiËna
vojna v provinci Buenos
Aires. Guverner Solá je
konËno vloæil svoj veto na
celoten proraËunski zakon
in vojna se je razbesnela.
Ker v volilnem letu kaj ta-
kega nikomur ne koristi, je
zvezna vlada prosila ob
strani, naj vendar, za boæjo
voljo, pridejo do kakπnega
sporazuma. Resnica pa je,
da je proraËun v veliki meri
le izgovor za politiËne
spopade, ko gre za usodo
vodstva stranke v provinci
in odloËanje o kandidatnih
listah na parlamentarnih
volitvah letoπnjega leta.
Duhalde je sicer takoj pris-
tal na poizkus pomiritve in
tako dejansko prisilil, da
Solá tudi ne more zavrniti
ponudbe pogajanj. A vse to
ne bo pripeljalo miru, kveË-
jemu zaËasno premirje.
Vojna pa bo znova zagore-
la, ko bo eden ali drugi
Ëutil, da so njegovi interesi
preveË ogroæani. Vzrokov
pa bo vedno dovolj.

Znova popolni. Te dni
je prisegla in nastopila kot
Ëlanica vrhovnega sodiπËa
dra. Carmen Argibay. Od
samega nastopa predsedni-
ka Kirchnerja, ki je takoj
priËel izvajati ofenzivo na
vrhovno sodiπËe, je ta
najviπji sodni organ konËno
zopet v polni zasedbi. S
tem so seveda odpadle vse
domneve, da bo vlada
zmanjπala πtevilo Ëlanov.
Nekateri opozicijski opazo-
valci pa ugotavljajo, da so
stvari spet tako kot so bile.
Vlada ima svojo ,,avtoma-
tiËno veËino”, le da ni
,,menemistiËna”, temveË
,,kircheristiËna”. Tako se
piπe zgodovina.

LOJZE PETERLE

,,DRÆIMO SE!”

so jo pred Ëasom naredili sociologi.
Ugotovili so, da se je 80 procentov
starih elit ohranilo na pozicijah. Ta
preobrazba bo pri nas πe trajala in
dvanajst let je poteklo v smislu utrje-
vanja pozicij bivπe oblasti, ki je na-
daljevala svojo aktivno pot. Pri nas
gospodarska struktura ne ustreza poli-
tiËni strukturi. V pomladni koaliciji
imamo polovico glasov v parlamentu,
ne nadziramo pa polovice slovenske-
ga gospodarstva, niti ne polovice slo-
venskih medijev. V normalnih demo-
kracijah je to drugaËe. Nova vlada je
obljubila, da bo skuπala prispevat k
pluralizaciji medijev in sedaj Ëakamo,
da bo do tega priπlo. Jaz mislim, da je
to nujno ker slika je taka, da je vaπe
vpraπanje upraviËeno.

Bi lahko opisali ugodnosti, ki jih
ima za Slovenijo integracija v
Evropsko zvezo?

Prednosti naπe vkljuËitve v Evrop-
sko zvezo najlaæje vidimo, Ëe se
spomnimo, kaj se nam je dogajalo v
preteklosti. Samo Ëe pogledamo
prejπnje stoletje, ko je Italija dobila v
dar tretjino Slovenije; ko so nas trije
okupatorji delili, ko smo bili potem
del nekega komunistiËnega imperija,
itd. Nikoli se pravzaprav nismo mogli
resniËno demokratiËno in suvereno
odloËati s kom in kako bomo æiveli.
To smo imeli prviË priloænost v letih
1990/91, ko smo se lahko v svobodi
in miru odloËili. Tisto, kar je najbolj
pomembno za nas, ne vidim ne v
æepu ne na kroæniku. Svobodo zaËneπ
ceniti takrat, ko je nimaπ, ko imaπ
lahko polne æepe, pa ti niË ne poma-
ga, Ëe nisi svoboden. Jaz mislim, da
se Slovenci tega zavedajo. Evropska
zveza je reπila razliËnosti tako, da je
postavila v srediπËe spoπtovanje do
drugega, do drugaËnega. Z gospodar-
skega vidika pa se nam je sedaj odprl
450 milijonski trg brez ovir, kjer lah-
ko naπa podjetja veliko laæje prodaja-
jo kot so prej. Slovenija je sedaj bolje
pozicionirana, deæelni riziko je
manjπi, investiranje vidijo tujci v no-
vem okviru. Vpraπanje varnosti je tudi
treba posebej omeniti. Proti moder-
nim nevarnostim se ena sama dræava
teæko brani. Marsikaj je treba urejati
skupaj na viπji ravni in Evropa je tudi
za to naπla reπitve. Mladina ima pov-
sem drugaËne moænosti za πtudij ka-
kor nekoË.

Kaj pa nevarnosti Evrope?
Marsikdo se je bal, kako bodo

tujci pokupovali naπo zemljo. Jaz
nimam natanËnih podatkov, kako
to poteka. Nekateri svarijo pred
kakimi πpekulativnimi nakupi,
zlasti na mejnem podroËju. Gle-
de tega je nekaj varovalk in dræa-
va mora biti na take stvari pozor-
na. DrugaËe pa bi jaz rekel, tako
kot za slovensko gospodarstvo:
izkoristimo kar se nam bo ponu-
dilo in bodimo pozorni na tisto,

kar bi bilo lahko πkodljivega. Jaz ne
morem videti Bruslja kot novega Beo-
grada. Vpraπanje jezika, ki pa je seve-
da zelo pomembno, ni odprto v Brus-
lju. Tam je naπ jezik enakopraven.
Vpraπanje zavesti ostaja doma: kako
je postavljena naπa πola, kaj se tam
mladina uËi, kako so stvari na univer-
zi zastavljene, kako so v medijih
zastavljene. Bruselj ni problem. Z
Brusljem smo se zmenili kot suverena
in enakopravna dræava. V Bruslju je
lepo biti Slovenec in slovenπËina je
enakopraven jezik, eden od uradnih
jezikov Evropske zveze. Tega ni bilo
πe nikoli.

Osebno menim, da doslej
slovenska dræava πe ni naπla pravega
pristopa k vpra πanju izseljenstva, do
Slovencev po svetu. Bo z novo vlado
moæno iskreno in skupno iskati re πitev
temu problemu?

Predpostavljam, da ima ta vlada
tukaj drugaËen pogled in upam da bo
poiskala tudi drugaËne moænosti.
Zame je nezasliπano da takrat, ko so
Slovenci v Argentini, ob finanËnem
zlomu pred nekaj leti πe enkrat izgu-
bili to, kar so pridelali, da se takrat po
velikih besedah pravzaprav ni niË
zgodilo. Kdor se je osebno potrudil,
je morda kaj dosegel glede vrnitve v
Slovenijo. Jaz sem velik pristaπ tega,
kar Marko Kremæar imenuje univer-
zalno slovenstvo. Sedaj, ko so meje
postale relativne, imamo Ëisto nove in
bolj sproπËene moænosti, da kot na-
rod zaæivimo skupaj, da se dogovori-
mo za skupne imenovalce. Ne sme se
odnos do Slovencev po svetu doloËati
z ozirom na trenutno vlado: Ëe so eni
je denar, so obiski, je pozornost, Ëe
so drugi je pa tega manj. Jaz ne
æelim, da bi imeli πe naprej bolj prave
in bolj sumljive Slovence. Mislim, da
morajo biti ti Ëasi dokonËno za nami.
Mi vidimo koliko ustvarjalnosti je
med Slovenci po svetu in bi res lahko
zaæiveli novo kvaliteto slovenske
medsebojnosti. In tukaj mislim, da bo
Ëedalje bolj delovala kakovost in inn-
ovativnost. Ne mislim samo na
kakπna oæja podroËja. Mislim tudi na
ekonomijo.

Kakπne moænosti pa vidite za
pospeπenje trgovske izmenjave med
Slovenijo in Argentino?

Izredno sem vesel, da Slovencem
vendar uspeva vzbujati doma in tukaj
veËjo zavest, da so moænosti
neizkoriπËene, da jih je veliko in da je
Slovenija z vstopom v Evropsko zve-
zo pridobila na privlaËnosti. Pa ne
mislim samo na pristaniπËe Koper.
Slovenci lahko na celem juænem kon-
tinentu pomagajo, da pride do novih
blagovnih tokov, da pride tudi do
doloËenih pocenitev zaradi direktnih
tokov, ne preko raznih posrednikov.
Jaz sem se zelo razveselil, ko je Tine
Vivod s svojimi zvezami poskrbel za
prvo ladjo limon, ki je priπla naravn-
ost v Slovenijo. Prihajam tudi z neka-
terimi pobudami za sodelovanje med
podjetji. Tudi sodelovanje na πport-
nem podroËju, kar sem prej omenil,
bi lahko imelo komercialne posledi-
ce. Ugotovil sem, da naπ proizvajalec
ultralahkih letal iz AjdovπËine πe
niËesar ne prodaja v Argentino. »e
prodaja v Avstralijo, v Juæno Afriko,
na Taiwan, v Ameriko, zakaj ne bi
prodajali tudi tukaj? Krka je bila
uspeπna, kamorkoli je πla. Zakaj ne bi
bila uspeπna tudi tukaj? Zakaj njena
dobra zdravila ne bi zastopal Slove-
nec? Skratka, jaz vidim neizkoriπËene
moænosti in tukaj bi si æelel tudi
moËne gospodarske dimenzije diplo-
matskega dela. Spraπujem se, zakaj
ne bi angaæirali tukajπnjih sil, ki lahko
veliko bolj in takoj prispevajo k na-
predku, kakor pa Ëe bi zaposlovali
ekonomske svetnike iz Slovenije.

Bi dodali πe kakπno zakljuËno ide-
jo?

Pravzaprav le poziv: dræimo se!

Pogovarjal se je Tone Mizerit
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SLOVENCI V ARGENTINI

ROÆMANOV DOM

,,Delamo za dobrobit
naπih stanovalcev!”

Æivljenje in usoda odpirajo poti, da se mora Ëlovek
ustaviti pred neznanim ovinkom. Tako se je tudi zgodilo
naπim starπem ali starim starπem, ko so se sredi 20. stoletja
znaπli pred kriæiπËem, ki jim je obrnil list zgodovinske
knjige. ZaËeli novo poglavje na tujih tleh. Ta nova, juæna
pot jih je pripeljala daleË tja, kjer se zemljevid sveta skoraj
konËa. Argentina je πirokogrudno odprla roke in jih spreje-
la. Sedaj æe tretja generacija pravi, da je tukaj doma. A v
πirini krutega velemesta najdemo slovenske vrtove, kjer je
vsak slovenski potomec tudi ,,doma”. Tam, kjer vonj po
nageljnu, roæmarinu in roæenkravtu vabi naprej in πe
omamlja duπo. Za ta dar, za slovenske domove po okrajih,
kjer se πe vedno goji slovenska kultura, moramo biti
hvaleæni naπim prednikom, kateri so polagali kamen za
kamnom; in tudi potomcem, ki dandanes utrjujejo temelje
z nesebiËnim, vsakdanjim tihim delom.

Med ustanove, ki oblikujejo skupnost v Argentini,
πtejemo tudi slovensko zavetiπËe. Æe 36 let nudi streho in
oskrbo vsakemu Slovencu, ki zaradi ostarelosti ali osamlje-
nosti potrebuje pomoË. Gospod Peter »arman, predsednik
zavetiπËa, æe 20 let skrbi za dom in njihove prebivalce. V
zgodnjem, toplem poletnem jutru je Ëakal v majhni pisarni,
da nam v pogovoru odkrije svet Roæmanovega doma.

Kdaj in kako se je ustanovil Roæmanov dom?
Od ustanovitve je poteklo æe 36 let. Z organizacijo sta

priËela Joæe Æerovnik in Joæe Jenko. Nadaljevali smo z
zbiranjem denarja, ljudje so dobrosrËno pomagali, in tako
smo kupili zemljiπËe s hiπico in priËeli z dozidavo. Bile so
teæave, a smo jih premostili. Prvotno je bil dom namenjen
domobrancem, predvsem pohabljenim. V zaËetku so veli-
ko pomagali ljudje iz Severne Amerike in Kanade. Bila je
dobra æetev, Ëe smo prihranili toliko denarja, da smo lahko

prebelili, zgradili pral-
nico in zamenjali cevi
za toplo vodo.

Kateri je namen
zavetiπËa?

Mi delamo za do-
brobit naπih stanoval-
cev. Vsi nas potrebu-
jejo, mi pa pomagamo
kolikor se da. Tukaj je
naπlo do sedaj
zatoËiπËe æe nad 85
oseb in veËina tukaj
konËala svojo æivljenj-
sko dobo.

Koliko oseb stanu-
je v domu?

Danes imamo 9
stanovalcev. Vsak ima
svojo sobo s kopalni-

co. Sobo opremijo s pohiπtvom, ki ga pripeljejo s seboj; Ëe
pa kaj manjka jim poskrbimo. Navadno pripeljejo televizi-
jo, hladilnik, kakπno omaro, knjige, nekateri celo posteljo.
Na razpolago imajo kuhinjo, da si lahko pripravijo Ëaj ali
kavo, za hrano pa poskrbimo mi, saj vedno trdim, da je
boljπe Ëe en kroænik ostane, kot pa da ena ælica manjka.

Kako vzdræujete dom?
Vsakemu stanovalcu raËunamo najemnino, ki pa ne

zadostuje za vzdræevanje doma. V zaËetku je ogromno
pomagal doktor Starc. Pripeljal nam je nove stanovalce in
jim poskrbel obleke in celo osebno pomagal kopati. Tudi
gospod ©kerbec je veliko skrbel za zavetiπËe, svoj Ëas je
organiziral meseËne nabirke med maπami. Sedaj shajamo s
pomoËjo posameznikov, veliko je dobrotnikov a vedno
nam primanjkuje. Nekaj podpore smo prejeli tudi iz
Slovenije. Zelo nas je prizadela toæba, katero smo hvala
Bogu prestali. Stroπki in dolgovi se veËajo. Potrebujemo
vso morebitno pomoË. Vsak prispevek pomaga, da preæivi-
mo dan.

Koliko oseb je zaposlenih v domu?
Samo dve. Kuharica in Lidija, ki je kot bolniËarka,

sluækinja, prijateljica, celo druæba za klepet vsakemu
stanovalcu. Ona skrbi za vse, nam je v veliko pomoË. »e
sluËajno kakπnega izmed stanovalcev internirajo, ga obis-
kuje in poskrbi za vse.

Kako skrbite za zdravje stanovalcev?
Dobili smo slovensko bolniËarko, ki pride dvakrat na

teden. Ostale dni skrbi Lidija. Vsi imajo socialno oskrbo
PAMI a posebej plaËamo prvo pomoË MANO, ki so zelo
resni in skrbni. Pridejo ko jih pokliËeπ, nudijo vso pomoË,
ki se potrebuje, injekcije, vse kar si lahko predstavljaπ, tudi
poskrbijo prevoz v bolniπnico, Ëe je potrebno. Vse potreb-
no za prvo pomoË darujejo rojaki, pokojna ga. Ljuba
LipuπËek pa je preskrbela brezplaËno celo ortopedijske
postelje.

Delo je vsakokrat veËje in teæave se kopiËijo a pomoË,
skrb in naklonjenost, ki ga Roæmanovo zavetiπËe nudi
svojim stanovalcem so neizmerne. Naj se odgovornost do
naπih starejπih ne opusti. Tudi tvoja pomoË je dobrodoπla.
Vsakemu dobrotniku Bog plaËaj!

KA

skupini in se igrali vse do veËerje.
Po veËerji smo doloËili straæe. Ker

ni bilo razpoloæenja za noËne igre,
smo posedli okrog kresa. Igrali smo na
kitaro in prepevali razne pesmi,
medtem ko smo si iz podajali mate. Ko
smo se odpravili spat je noËna straæa
morala skrbeti za ogenj, da se niso
pribliæale divje æivali, pa tudi za
varnost.

Zadnja straæa je speËe zjutraj
prebudila z originalnim ropotanjem
(,,cacerolazo”), kar je marsikoga
spravilo v slabo voljo. Kmalu po
zajtrku nas je Kristjan Vivod zbral k
skupni telovadbi. Po nekaj kratkih
vajah smo se odpravili v bazen kjer
smo preæiveli dopoldan do kosila.

Sonce je neusmiljeno pripekalo,
tako da smo znova hiteli v bazen, kjer
smo se kopali, dokler nas niso poklicali
k predavanju prof. Tineta Vivoda in dr.
Miha Stariha, ki sta tudi priπla med nas.
Z njima smo se pogovarjali o mamilih
in AIDS-u, ki sta vaæna problema
danaπnje druæbe in ki grozita zlasti
mladim.

»as je hitro minil. Ker se je bliæal
veËer, smo hiteli igrat ,,iskanje
zaklada”. Za to se je letnik razdelil v
dve skupini, ki sta tekmovali med
seboj. Zaklad je bil skrit na teæko

V ponedeljek 27. decembra smo
se dijaki Ëetrtega letnika
Srednjeπolskega teËaja ravnatelja
Marka Bajuka odpravili na taborjenje.
Nekateri so bili zadræani in niso
mogli priti, a veËji del se nas je zbral
z namenom, da bi se bolje spoznali
in povezali, ter se tako pripravili na
potovanje v Slovenijo.

Na dan odhoda smo se zbrali
zgodaj zjutraj na Pristavi v Castelarju,
od tam pa odπli z avtobusom v San
Antonio de Areco, kjer bi taborili.
Spremljali so nas æupnik Franci Cukjati
ter Kristjan in Marjan Vivod. Voænjo na
avtobusu smo lepo preæiveli med
petjem in raznimi πalami. Na mestu
kjer smo izstopili nas je æe Ëakal
traktor. Nanj smo naloæili prtljago,
hrano in πotore, mi smo pa peπ
prehodili vseh pet kilometrov, do kraja
namenjenega za tabor. Ko smo
prispeli, smo sredi hude vroËine priËeli
postavljati πotore in okoli njih kopati
jarke, saj je bil napovedan deæ.

Kmalu po kosilu smo poiskali
bazen in se hiteli kopat. Vendar kljub
vroËini, nas je zaradi mrzle vode
veËina Ëez nekaj minut sedela ob robu
in se raje pogovarjala. Marjan Vivod je
potem organiziral majhno tekmovanje
v odbojki. Razdelili smo se v dve

Taborjenje Ëetrtega letnika

Mladci in mladenke iz
San Justa smo se odloËili, da
bi pripravili zakljuËno
taborjenje. Med letom 2004
smo zbirali Ëlanarino ter z
njo plaËali vse stroπke.

Zbrali smo se v petek
zgodaj zjutraj pred domom,
da se odpeljemo na Naπo
domaËijo, kraj, ki smo si ga
izbrali za taborjenje.

Ko smo priπli tja smo bili
vsi navduπeni, pa tudi
razgreti, zato smo se ohladili
v bazenu. Potem so nas
voditelji razdelili na πtiri
skupine. Te skupine so
imele na skrbi razliËne
dejavnosti: zabavo, pripravo
ter pospravo prostora pred
in po jedi, itd.

Ko smo postavljali πotore
smo si med seboj pomagali
in tako prej konËali, da smo
lahko Ëim prej πli ponovno
v bazen.

Popoldan smo se igrali
razliËne igre, ki so j ih
pripravili voditelji.

Ko je sonce zaπlo smo
zaËeli pripravljati kres za
veËer. Ob kresu je morala
vsaka skupina pokazati
svojo toËko, katera je
morala biti po vsebini
povezana s imenom
skupine. Za konec so fantje
in dekleta drugega letnika
podali kljuË prvemu letniku.

Po kresu je veËina odπla
v πotore, ostali so pa ob
kresu peli, se pogovarjali, ali
pa posluπali voditelje, ki so
pripovedovali grozljive
povesti. Ko je veËina æe
spala so si tudi voditelji
privoπËili svoj poËitek.

Naslednje jutro smo
morali vstati zgodaj. Nebo
je bilo oblaËno, a to ni bil
vzrok, da bi taborjenje
prekinil. Nadaljevali smo z
razliËnimi delovanji. Pozno
smo se zavedali, da se bliæa
konec in da je bilo treba
domov.

V nas pa je vstal zelo lep
spomin. Zato se
zahvaljujemo vsem tistim, ki
so nam pripravili to lepo
taborjenje, posebno
Andrejki Puntar, Veroniki
Kræiπnik, Matjaæu ©trublju in
Matjaæu MaruπiËu ter naπi
voditeljici Emi UrbanËiË
MaruπiË in vsem tistim, ki so
jim pomagali. Hvala za to
lepo doæivetje.

Mladci in mladenke
 iz San Justa

MladËevsko taborjenje

Predsednik Peter »arman

dostopnem drevesu, in edini naËin priti
do njega je bil splezati na drevo po
vrvi. Mnogo jih je poskusilo, vendar je
konËno uspelo Pavlu Mehletu, da je
zaklad dosegel in s tem priboril zmago
svoji skupini. Zaklad je bila lepo
okrogla Ëebula, srednje velik krompir
in nekaj bombonov.

Ko se je stemnilo smo veËerjali. Ob
kresu smo si potem pripovedovali
zgodbe o strahovih, dokler nas ni
priËel zmagovati spanec. Ta veËer so
noËne straæe opazile nekaj lisic, ki so
se pribliæale ognju. Proti jutru pa je
rahel deæ prepreËil, da bi se ta dan
igrali. Ko je za nekaj Ëasa prenehalo
deæevati, smo pospravili πotore in
odnesli nahrbtnike in torbe pod streho.

Po kosilu je priπel traktor, ki nas je
skupaj s prtljago peljal po blatni poti
do ceste, kjer nas je æe Ëakal avtobus.
SreËno smo prispeli na Pristavo, od
koder so nas starπi odpeljali domov.

RAST XXXIV

Bog nam je 12. decem-
bra 2004 podaril prelepo
sonËno vreme, idealno za
otvoritev nove poletne sezo-
ne. Po dolgem, napornem,
zahtevnem in tudi
uspeπnem letu smo priπli na
prelepo, z zelenjem in cve-
tjem poraπËeno domaËijo,
da se znova sreËamo s prij-
atelji.

Pripravljeno je bilo vse,
da se na letoviπËu poËuti-
mo varni, sproπËeni, veseli
in æe v naprej æeljni preæi-
veti prijetno poletje.

Ob 13. uri smo se Ëlani

in prijatelji zbrali pred
kapelico naπe Marije
Pomagaj, da z boæjo
pomoËjo in pod njenim
varstvom priËnemo letoπnje
kopanje. Najprej smo jo s
petjem angelovega ËeπËenja
pozdravili in se ji priporoËili.
Z minuto molka smo se
spomnili pokojnih Ëlanov in
molili za njihove duπe. Naπ
duπni pastir, g. Toni Bidovec,
je potem vse navzoËe
pozdravil ter blagoslovil
vodo, s katero je potem tudi
,,poæegnal” bazen in vso
domaËijo, da bomo pod

boæjo roko bolj varni.
V prijetni senci mogoË-

nih dreves, ki nam æe dolgo
vrsto let nudijo svojo
razkoπje in zelenje, so bile
pripravljene belo pogrnjene
mize. Iz ,,quincha” pa nas
je vabljivi vonj peËenega
mesa kar hitro povabil na
kosilo. Pridni in neutrudni
Ëlani odbora so nam prijaz-
no postregli in nam je hra-
na odliËno teknila.

Vse navzoËe je potem
toplo pozdravil predsednik
Naπe domaËije Toni Oblak,
in nam zaæelel prijetno in

veselo poletje. Po poslad-
ku, ob kavi in domaËem
pecivu smo kar nekaj Ëasa
klepetali. Mlajπi in ljubitelji
vode pa smo se pohladili,
ko smo veseli lahko spet
poskakali v bazen.

Popoldne je minilo v
pogovorih, igranju odbojke,
nogometni igri in ob mate-
ju, tako da se je dan æe
nagibal koncu, in smo kar
teæko odhajali spet domov,
saj smo se res dobro imeli
in poËutili sproπËene v tem
idiliËnem kraju.

Marija

SAN JUSTO

S prijatelji v naravo!

Major Barre umrl
V bolnici v Montrealu je 2. februarja umrl major Barre. Pred nekaj

dnevi si je zlomil kolk.
Pokojni je s svojim ukrepanjem v maju 1945 reπil veliko

slovenskih beguncev, da niso bili poslani ,,domov” v smrt.
Kanadski Slovenci so ga veËkrat povabili na svoje prireditve,

tokrat pa so se pripravljali, da bi ga obiskali 22. februarja, ko bi
izpolnil 99. rojstni dan.
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Tudi letos so Zavod Republike Slovenije za πolstvo,
Center za slovenπËino kot drugi/tuji jezik in Urad vlade RS
za Slovence v zamejstvu in po svetu pripravili program
Seminarja za uËitelje in uËiteljice slovenπËine in drugih
predmetov v slovenπËini iz Argentine in Avstralije. Ude-
leæencev nas je 17, od teh petnajst iz Argentine, ena iz
ZDA in ena iz Avstralije.

Seminar smo zaËeli v ponedeljek, 31. februarja. Nasta-
nili so nas v Hotel Smogavc v ZreËah. Zreπki æupan nas je
pozdravil, nam orisal znaËilnosti zreπke obËine in nam
zaæelel lepo poËutje. Nato nam je dr. Zvone Æigon
podrobno predstavil program seminarja. Po veËerji nas je
nagovorila ga. Dragica Motik, koordinatorica tega progra-
ma. Med socialno igro smo se vsi predstavili.

V torek, 1. februarja, so nas z avtobusom popeljali do
Slovenskih Konjic v Osnovno πolo Podgoro. »eprav je
ravnatelja kuhala vroËina, je vseeno æelel biti v πoli, da
nam jo je razkazal in se z nami pogovarjal. ©est uËiteljev
je hospitiralo pri pouku v vrtcu, ostali pa v Osnovni πoli
Podgoro. Hospitirali smo pri uri petja v Ëetrtem razredu.
Sprejel nas je harmonikaπ s poskoËnico. Ga. Breda Slapnik
je nauËila otroke Koljuπki valËek v prekmurskem nareËju.
Razlagali so besedilo, povezovali ga z drugimi, æe pozna-
nimi pesmimi, spremljali z inπtrumenti... pa πe in πe.
»udovito je gospa pripravila to uËno uro. Dosegla je cilj,
ki si ga je zastavila.

Tudi v drugem razredu smo bili. Tam pa so nas sprejeli
s prizorËkom in pesmijo o hudi mravljici. Z uËiteljico, go.
Majo Goπnjak, so se otroci pogovarjali o znaËilnostih
ljudskih pesmi. Na tablo je nalepila plakate, na katerih je
nadomestila note z mlinËki. Te je risala v razliËnih viπinah,
kot da bi bile note. Pod njimi pa je vpisala zloge vseh treh
kitic pesmi Ob bistrem potoku je mlin. NauËila jih je tudi
ples, ki spada zraven. Nazadnje pa so se otroci tudi oblekli
v znaËilne noπe.

Popoldne pa smo z gospo Mileno BlaæiË spoznavali
primere uspeπnega spodbujanja branja leposlovja v
slovenπËini. Celo ustvarjali smo haikuje, definicije, spremi-
njali besede v pesmih, iskali rime in podobno.

Vmes je slikala v Halozah in leta 1951
pripravila v Ljubljani svojo prvo sa-
mostojno razstavo. Slike iz tistega ob-
dobja nam mlado umetnico kaæejo kot
tiho obËudovalko impresionistiËnega
izroËila in kot oblikovalko ekspresiv-
nega, diskretno naglaπenega sporoËila.

Leta 1952 po obisku beneπkega
bienala je ostala v Italiji. Podala se je
v Rim in se dve leti izpopolnjevala v
slikarstvu in grafiki. Opremila je nekaj
knjig (Vodeb, BeliËiË), ilustrirala zbor-
nik Fide in poslikala kapelo v hiπi
sester na Farnesini. Od tam je tudi
poslala svoja dela v Buenos Aires za
grafiËno razstavo.

Iz Rima se je podala na Sardenijo.
Zanjo je bil zelo pomemben kratek
Ëas ki ga je preæivela na Sardeniji.
Tam jo je prevzelo povsem novo okol-
je: pokrajina, luË, ljudje. ArhaiËne,
stroge a mirne postave æensk v Ërnih
rutah. PrviË se je poskuπala izraziti
Ëisto po svoje. Oblike so poenostavlje-
ne, prav tako barve: bela, Ërna, ægana
siena, oker in modri odtenki.

Od leta 1954 do 1960 je æivela v
Parizu. V zaËetku ni mnogo slikala,
ker se je borila za preæivetje. Oprijela
se je razliËnih del, da se je lahko
preæivela. Bil je teæek Ëas, Ëas
preizkuπnje. Za to obdobje so znaËil-
na velika, temna platna v katerih se
ponavlja figura, kubizem — abstrak-
cija. Nekaj teh podob je razstavila
leta 1956 v galeriji Colin v Latinski
Ëetrti. André Chanson jih je dobro
ocenil in mestna uprava ji je odkupila
dve sliki. Ni bila zadovoljna s svojim
delom, zgubila je smisel za barvo.
OdloËila se je za slikarsko potovanje
v Provanso in ©panijo. SonËne po-
krajine so jo spodbudile, da je v svoje
slike vnesla veË barve in luËi. Hrepe-
nenje po πe bolj intenzivni svetlobi je
povzroËilo da je πla iskat inspiracijo v
neevropsko okolje v Afriko (1960-
1964). Svetloba, ki je raztapljala obli-
ke jo je na nepriËakovani naËin vrnila

Leto 2004 smo zakljuËile z volitvami (odbor je bil æe
objavljen) in priËele poslovno leto s prvo sejo 9. decembra
bolj druæabnega znaËaja. Mnogo drobnih stvari smo uredi-
le v tem ozraËju — pred prazniki in novim letom, kot v
starih Ëasih...

Med nas je priπel Miga Gaser in nas popeljal v rodno
Slovenijo, katero je zapustil πestletni fantek, se skoraj po
60-tih letih prviË vrnil in ,,preveril” kje, kaj in kako je
njegov spomin lebdel med vsem tem Ëasom. Pribliæal nam
je svojevrsten potopis deæele, ki ni izzvenel kot naπtevanje
podatkov Ëustveno ne prizadetega turista. Prijetno smo se
væivele in vsekakor obËudovale njegov izreden spomin. G.
Miha, Bog lonaj!

Nadaljevale smo z boæiËno Ëajanko — sadni Ëaj iz
Slovenije je poskrbela naπa gospodinja, ga. Pavla ©kraba,
za pecivo in domaËo potiËko pa gospe, veπËe kuharskih
umetnosti. Priloænostna gosta, tudi iz Slovenije, sta iz
vreËke sreËolova potegnila osem nagrajenih πtevilk. To so
po vrstnem redu: 336: olje A. Dolinar Hrovat; 221: vezen
namizni prt; 117: tihoæitje M. DrobniË Rebozov; 320:
kvaËkan prt; 003: nogavice za narodno noπo; 235: stojalo
za revije; 205: briπaËke z vezenimi okraski in damsko
originalno tudi roËno delo. »estitamo nagrajencem in tudi
vsem darovalcem, saj je iz nagrad razvidna velika zavzet-
ost, pridnost in πe marsikaj! Posebna hvala pa πe kupcem
sreËk, da je akcija s sreËolovom lepo uspela. Toplo se
priporoËamo za vso pomoË v letu 2005!

Zveza slovenskih mater in æena

V sredo, 2. februarja, sta dva kolega hospitirala pri uri
zemljepisa in zgodovine v Osnovni πoli, ostali pa smo v
sejni dvorani hotela uæivali ob bibarijah in rajalnih vajah z
go. Urπko Stritar.

Popoldne smo se pa z dr. Æigonom podali na Roglo. Z
avtobusom smo dospeli do olimpijskega in smuËarskega
centra, na 1517 m nadmorske viπine. Tam imajo sonËni
æarki blagodejne uËinke. Sneæne padavine pa so odele
idiliËno pokrajino v pravljiËno preobleko. Vsi korajæni so
se spustili po adrenalinskem sankaliπËu in kriËali ob
ovinkih. Potem smo pa obËudovali sneæno naravo med
sprehodom z æiËnico. VeËerjali smo pri kmeËkem turizmu
v Gorenjem.

V Ëetrtek smo imeli pedagoπko delavnico z go. Dragico
Breskvar. Spoznavali smo igrice za nastope.

V petek pa nam je ga. Mihaela Knez predstavila veliko
vaj in iger, ki bi nam sluæile pri pouku. Vsak od nas je tudi
pripravil naËrt za uËno uro. Pri pripravi teh pa nas je ga.
Mihaela vodila in nam svetovala.

Danes (sobota, 5.; op. ur.) se pa odpravljamo v Zagreb.
Hvaleæni smo Ministrstvu za πolstvo in πport in Uradu

vlade RS za Slovence v zamejstvu in po svetu, ki financi-
rata ta seminar.

Udeleæenci smo vsem zelo hvaleæni, saj je seminar
odliËno pripravljen. Vse, kar nas uËijo, nam bo zelo
koristilo pri naπem nadaljnjem delu v slovenski skupnosti. 

Kristina Jereb Qualizza

Gospa Aleksa Ivanc Olivieri  æivi
na Korziki.

V prvih letih po nastanku S.K.A.,
katere je Ëlanica, je sodelovala pri
njeni skupinski razstavi ,,Slovenska
Izseljenska Grafika” leta 1954.

O njenem delu so pisali naπi Ëaso-
pisi in revije kot Glas in Meddobje,
Svobodna Slovenija in Koledar-Zbor-
nik Svobodne Slovenije. Tudi v knjigi
,,Slovenska Likovna Umetnost v Za-
mejstvu” je bil Ëlanek o njenem delu.
Vse te Ëlanke o takratnem njenem
delu je napisal umetnostni zgodovi-
nar Marjan Marolt in v Meddobju tudi
Rafko Vodeb.

Gospa Aleksa Ivanc se je rodila v
Ljubljani 11. avgusta 1916, kot tretja
hËi gospe Mariji roj. Kolar in Jakobu
Ivanc. Po konËanem πolanju v
meπËanski πoli v ©iπki se je uËila
tekstilno oblikovanje v Kranju.

Zelo mlada se je zaposlila z risan-
jem tekstilnih vzorcev, najprej v to-
varni Metka v Celju in potem v Mari-
boru. Ob zaËetku vojne leta 1941 se
je vrnila v Ljubljano. Obiskovala je
Gorπetov veËerni risarski teËaj, se
uËila pri Sternenu in risanje pri Jakcu.

Leta 1944 je izdelala dvoje izred-
no lepih predlogov za jaslice po
srednjeveπkih freskah. Ti predlogi
niso izπli; za prvim se je izgubila sled,
drugi je ohranjen v ljubljanski πkofij-
ski knjiænici.

Po vojni je πtudirala eno leto v
Beogradu pri profesorju TabakoviËu in
nato v Ljubljani (Pengov, Stupica, Pre-
gelj). Diplomirala je leta 1950 na
likovni akademiji v Ljubljani in opravi-
la specialko iz restavratorstva. Med
reprodukcijami pomembnih slikarskih
del naj omenim kopijo Jelovπkove Sve-
te Druæine ki je zdaj v brezjanski
cerkvi. Za potujoËo mednarodno raz-
stavo jugoslovanskih fresk je kopirala
gotske freske v MaËah - Prihod Sv.
Treh Kraljev. S Slapernikom sta restav-
rirala stropne freske na ©tatembergu.

k πtudiju figure in pokrajine. S svetli-
mi formuliranimi podobami, kjer so
poglavitni akter simboli palm in æena
v tradicionalnih noπah je dala duπka
svojemu navduπenju nad odkrivanjem
novega sveta.

Po krajπem potovanju v Pariz, kjer
je imela zelo uspeπno razstavo v
Oranu, se je vrnila v Afriko in sicer v
Maroko. ZaËel je nastajati zaokroæen
in izjemno kakovosten opus, ki ga
krona Berberski ciklus.

Leta 1964 se je vrnila v Pariz in
imela veË razstav: Pariz, Æeneva,
Merze, Zürich. Z deli iz tega obdobja
je sodelovala na skupinski razstavi
slovenske umetnosti v New Yorku
leta 1964 in v Washingtonu leta
1965.

Leta 1965 se je naselila na Korzi-
ki. ©la je za nekaj mesecev, ampak
tam æivi πe danes, skoraj æe 40 let.
Spoznala je Pierra Olivierija in se z
njim poroËila. Postavila sta si dom,
prelepo hiπo iz granita. Slika izkljuË-
no v ateljeju, brez risbe, Ëiste barve
nanaπa v plasteh, da so slike kot
kristali. ,,Prava inspiracija gre v globi-
no duπe”, pravi ,,iskati prvobitni skriv-
nostni vrelec, ki nam daje moË, da
obËudujemo vsak trenutek, ki ga æivi-
mo”. Tako πe sedaj, æe krepko Ëez
osemdeset, vsak dan znova z vsem
æarom in moËjo. Slikanja ni opustila.
Preteæko bi ji bilo, pa tudi Pierre ji
tega ni dovolil. Ljubezen do ËopiËa je
prinesla æe s seboj na svet in ko je
pred tolikimi desetletji konËala lju-
bljansko likovno akademijo, je bila
njena usoda zapeËatena. ,,Oddaljila
sem se od sveta in hrupa, mirno in
skromno nadaljujem s svojim delom”.

Leta 1996 ji je druπtvo S.V.S. orga-
niziralo razstavo v Ljubljani, skupaj s
zavodom Sv. Stanislava in institutom
Studia Slovenica.

Najlepπa hvala druπtvu S.V.S za
posredovane podatke.

Polona Makek

ÆENA IN NJEN SVET

Slovenska æena v sliki in likovnem ustvarjanju (12)

Seminar za uËiteljice
in uËitelje v Sloveniji

Iz æivljenja Zveze slovenskih
mater in æena

Kadar se gre stvari, ki
so nam res pri srcu, takrat
nam tiskarski πkrtat
najrajπe kakπno zagode.
Tako se je zgodilo v zad-
nji πtevilki naπega lista (πt.
2 leto 2005), ko smo opi-
sovali usodo dragega om-
buja na Pristavi. V pred-
zadnjem stavku je zapi-
sano ,,podreti ga bo tre-

PRISTAVA

Podpreti, ne podreti
ba,” ko se mora pravilno
glasiti, ,,podpreti  ga bo
treba”, kar je bistveno
razliËno.

Se oproπËamo avtorju
ideje, avtorici Ëlanka,
vsem PristavËanom in
tudi bralcem. Vsi naj
bodo brez skrbi, ombu
bo πe dolgo stal, le ,,pod-
preti” ga bo treba!

V dunajski palaËi Hofburg je slovenski zunanji minister
dr. Dimitrij Rupel prviË nastopil pred Stalnim svetom
Organizacije za varnost in sodelovanje v Evropi (OVSE) kot
predsedujoËi in predstavil prioritete slovenskega predsedo-
vanja. To bodo oæivitev, reforma in uravnoteæenost organi-
zacije. ,,Slovenija je prevzela krmilo ladje na razburkanem
morju. Nimamo iluzij, da bi lahko umirili morje, vendar
upamo, da nam bo uspelo voditi OVSE skozi teæavne vode
in prispevati k procesu, ki je tako pomemben za vse nas -
k izgradnji varnosti skozi sodelovanje v Evropi,” je v
nagovoru veleposlanikom 55 dræav povedal minister Ru-
pel.

V OVSE v zadnjem Ëasu namreË nastajajo nekatere
razlike med vzhodnim in zahodnim delom Ëlanstva, ena
najveËjih nalog in izzivov slovenskega predsedovanja pa
bo prav iskanje soglasja za reformo organizacije. Slednjo
zahteva predvsem Rusija, ki je bila s prioritetami predsedo-
vanja zadovoljna.

Slovenija na Ëelu organizacije
55 dræav

Dimitrij Rupel (desno) na prvem zasedanju Stalnega
sveta OVSE pod slovenskim predsedovanjem.

Ob njem Janez LenarËiË.

Na letaliπËe Ezeiza pred odhodom
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SLOVENCI V ARGENTINI

BUENOS AIRES

Prihod novih Slovencev. V nedeljo, 16. januarja
1955 ob sedmih zjutraj se je z ladjo ANNA C
pripeljalo lepo πtevilo rojakov iz domovine, ki so se
po dolgih letih zopet seπli s svojimi oËeti, z otroki in
z brati ter sestrami. Prispeli so naslednji rojaki:

Druæina g. Pavla Boænarja  iz Mendoze in sicer:
Josipina, roj. Rihar s hËerkami Emilijo, Gabrijelo,
Josipino, Magdaleno in Pavlino. Priπli so iz Pristave
pri Polhovem Gradcu in odpotujejo v Mendozo, kjer
jim je g. Pavel Boænar s hËerko Marijo æe pripravil
prijeten in udoben domek. G. Joæe Koroπec in
njegova gospa Fanika iz Villa Adelina sta sprejela v
svoj pravkar zgrajeni dom svoje starπe gg. Joæeta
Koroπca in njegovo æeno Joæefo. Priπla sta iz BoËko-
vega na Blokah.- G. Joæe Cestnik  iz Ramos Majia je
dobil svojo sestro gdË. Ljudmilo Cestnik, ki je priπla
iz ©entlovrenca pri ©entpavlu pri Preboldu. Naselila
se je pri bratu , ki si je v Ramos Mejia poleg Don
Bosca postavil liËen domek.- V Argentino je dopoto-
vala tudi gdË. Almira ©urla.

Mi se z vsemi veselimo sreËnega svidenja, vsem
novodoπlim rojakom izrekamo prisrËno dobrodolπlico
in jim v novi domovini æelimo vso sreËo!

Premestitev. G. Joæe ©kerbec, dosedanji kaplan v
Dolores v prov. Buenos Aires je prestavljem za
kaplana v mesto Remedios de Escalada v isti provinci.

Svobodna Slovenija, πt. 3. 20. januarja 1955

IZLET DEKLET V RODRIGUEZ 16. I. 1955

Nedeljsko jutro. Æivahno vrvenje deklet pred
ramoπko cerkvijo. Pisane obleke se meπajo med
veselo in prijetno priËakovanje lepega dne. Na izlet
gredo slovenska dekleta.

Velik omnibus æe Ëaka. Kmalu nato med veselim
dekliπkim prepevanjem omnibus z enakomerno
vztrajnostjo zmanjπuje razdaljio do prelepe ”Granja
Dolores.”

Ko pridejo na cilj, nasmejanih obrazov poskaËejo
z omnibusa. Prijazni oskrbniki nam bræ pokaæejo
kopalni bazen. Dan je tako lep, da si lepπega ne bi
mogle æeleti. Ne mine Ëetrt ure, ko prve æe poskaËejo
v Ëisto vodo. Kmalu je bazen poln kopalk. Druge
posedajo pod lepemi macesni, bori in cvetoËimi
oleandri.

Predsednica — naπa Mara — in Pavla nam pa ves
dan streæeta z okusnimi breskvami in hladilno pijaËo.
Seveda se tudi torbe poËasi praznijo...

Svobodna Slovenija, πt. 4. 27. januarja 1955

BARILOCHE

Ekspedicija v pogorje Paine.  Spomladanski
izvidniπki pohod, ki sta ga opravila bariloπka andinista
Meiling in Vallmitjana je prinesel veË jasnosti o
zahodni strani gore. Izgleda, da se tam nudijo moænosti
za dostop na zgornja sneæiπËa. Zdaj je na delu v
pogorju Paine skupina Ëilskih plezalcev, ki so pred
dvema letoma izvedli teæaven vzpon na Cerro Castillo
v srednjem »ilu.

Za zavetiπËe ”Pod Skalco” je daroval πkof dr.
Gregorij Roæman 625 pesov, SPD se velikemu prija-
telju planin iskreno zahvaljuje.

Bariloπke πportne igre.  V letoπnji sezoni se vrπijo
v naπem juænem letoviπËu prve πportne igre v
najrazliËnejπih disciplinah. Sodeluje pri tekmah Club
Andino Bariloche, ki ga v raznih panogah zastopajo
tudi slovenski tekmovalci. Tako je odnesla vsa prva
mesta v metih ga. LuËka Jermanova, medtem ko
Bertoncelj uspeπno brani barve kluba v namiznem
tenisu in Kukovica v teku.

Svobodna Slovenija, πt. 5. 3. februarja 1955
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PISALI SMO PRED 50 LETI

SLOVENCI IN ©PORT

NOVICE IZ SLOVENIJE
NOV ZAKON, A NE VE»JE VARNOSTI

Novi zakon o varnosti cestnega prometa, ki se je zaËel
uporabljati z novim letom, prinaπa predvsem viπje denarne
kazni za cestno-prometne prekrπke. Prehitre voznike bo
lahko za prekoraËitev hitrosti v naselju za veË kot 50
kilometrov na uro odslej ob globi v viπini najmanj 120.000
tolarjev doletelo tudi prenehanje vozniπkega dovoljenja. Z
zakonom, ki je nadomestil tistega iz leta 1998, naj bi
predvsem izboljπali prometno varnost na slovenskih cestah.
Poleg viπjih sankcij za prekrπke zakon med drugim prinaπa
tudi nove reπitve za kategorijo t.i. voznikov zaËetnikov, ki
sodijo med najpogostejπe povzroËitelje prometnih nesreË.
Mladi se bodo namreË lahko zaËeli usposabljati v avto πoli
æe s 16. leti in pol.

NOVE AVTOCESTE
Osnutek letnega plana razvoja in obnavljanja avtocest

za leto 2005 je po zagotovilu Druæbe za avtoceste v RS
(Dars) pripravljen. Lani so za promet odprli pribliæno 70
kilometrov avtocest, prikljuËkov in drugih cest. V letoπnjem
planu je naËrtovana gradnja skupno 107,4 km avtocest, od
tega jih bodo za promet odprli predvidoma 17,7 km - ob
pogoju, da bodo tehniËni in vremenski pogoji omogoËili tudi
dokonËanje odseka Hrastje-Leπnica. Z odprtjem odseka
Trojane-Blagovica bo predvidoma πe pred turistiËno sezono
v celoti dokonËana avtocestna smer Maribor-Koper. Sicer pa
bodo letos, poleg 8,2-kilometrskega odseka prek Trojan in
7,8-kilometrskega odseka Hrastje-Leπnica, odprli le πe 1,7-
kilometrski odsek Srmin-©kofije. Gradnja se bo nadaljevala
na 34,7 km avtocest, zaËetek gradnje pa je predviden na
55 km avtocest.

DOBRA »ETRTINA V „»RNEM”
Vlada bo z reformo davËne zakonodaje, ki se je zaËela

uporabljati s 1. januarjem, skuπala zniæati preveliko
obdavËitev dela. Lotila se bo tudi sive ekonomije in poveËala
πtevilo davËnih zavezancev v Sloveniji. Po podatkih OECD
je v Sloveniji okoli 25 do 27 odstotkov sive ekonomije. ”To
pa zbuja skrbi,” je v pogovoru za Gospodarski vestnik
povedal finanËni minister Andrej Bajuk.

PAPEÆEVE ZDRAVSTVENE
TEÆAVE

Zaradi teæav z dihanjem
so papeæa Janeza Pavla II.
prepeljali v bolniπnico. Po
nekaj dnevih se je zdravje
izboljπalo, papeæ pa tudi re-
dno je, je sporoËil tiskovni
predstavnik Vatikana Jaoquin
Navarro-Valls. V nedeljo pa-
peæ ni vodil maπe, ampak je
vernike iz bolniπnice le bla-
goslovil. Njegove misli je
prebral argentinski πkof Sar-
di. Papeæu so prinesli pismo
molitev za njegovo zdravje,
ki ga je podpisalo pribliæno
80 πkofov razliËnih smeri
krπËanstva. Telegram z
najboljπimi æeljami pa je sve-
temu oËetu poslal tudi pa-
triarh ruske pravoslavne cer-
kve Aleksej II.

KON»NO NASTOPIL
Skoraj mesec dni po po-

novljenem drugem krogu
ukrajinskih predsedniπkih
volitev je zmagovalec, opo-
zicijski voditelj Viktor
JuπËenko, v parlamentu v
Kijevu prisegel kot novi
predsednik Ukrajine. S tem
se je konËala dolgoletna
vladavina dosedanjega
predsednika Leonida KuË-
me, po priËakovanju politiË-
nih analitikov pa naj bi do-
godek pomenil tudi konec
veËmeseËne volilne
zmeπnjave v dræavi, ki je
Ukrajino pahnila v najhujπo
politiËno krizo po osamos-
vojitvi leta 1991.

©TETJE GLASOV V IRAKU
IraËani so se udeleæili

prvih volitev po padcu reæi-
ma Sadama Huseina, na
katerih je slabih 15 milijo-
nov upraviËencev izbiralo

poslance v 275-Ëlansko pre-
hodno narodno skupπËino,
katere naloga bo pripraviti
trajno ustavo. Ob strogih
varnostnih ukrepih so volili
tudi regionalne svete v 18
provincah, v treh kurdskih
provincah na severu dræave
pa πe regionalni parlament.
Te prve svobodne volitve v
Iraku po veË kot pol stoletja,
ki se jih je udeleæilo okoli
60 odstotkov upraviËencev,
so potekale v znamenju na-
silja, ki je le v nekaj urah po
odprtju voliπË zahtevalo 44
smrtnih ærtev.

Od IraËanov, ki æivijo v
tujini, pa je svoj glas oddalo
93 odstotkov od vseh, ki so
se registrirali za volitve.

Iraπka volilna komisija je
sporoËila, da Zdruæena
iraπka zveza (UIA), ki ima
podporo vplivnega velikega
ajatole Alija al Sistanija,
moËno vodi v desetih πiits-
kih provincah. Po podatkih
komisije s 35 odstotkov
voliπË je UIA od treh milijo-
nov glasov, kolikor so jih
preπteli, prejela 2,2 milijona
glasov predvsem v provin-
cah v osrednjem in juænem
delu Iraka. Na drugem mes-
tu je lista kandidatov zaËas-
nega iraπkega premiera Ija-
da Alavija, ki je zbrala
579.000 glasov.

IraËani, ki so volili v tu-
jini, so prav tako najveË
glasov podelili Zdruæeni
iraπki zvezi (UIA). Od sku-
paj 263.685 oddanih glasov
v tujini je UIA dobila 36,15
odstotka glasov. Na drugem
mestu je kurdska koalicija
(UPK) z 29,6 odstotka gla-
sov, na tretjem mestu pa
lista premiera Alavija z 9,15
odstotka glasov.

ZLATA LISICA V MARIBORU
Na veliko veselje domaËih ljubiteljev belega πporta je

Tina Maze zmagala na veleslalomu za 41. Zlato lisico za
svetovni pokal alpskih smuËark na mariborskem Pohorju in
dosegla Ëetrto zmago v karieri. Mazejeva, ki je tekmo zaËela
s startno πtevilko ena, je vodila æe po prvi voænji in je tudi
z najboljπim Ëasom drugega nastopa za 22 stotink prehitela
Italijanko Karen Putzer. Tretja je bila Nemka Martina Ertl.

©vedinja Anja Paerson pa je zmagala na slalomu.
Dosegla je 24. zmago v karieri in drugo v sezoni ter sedmo
na Zlati lisici. Za Paersonovo, lansko skupno zmagovalko
svetovnega pokala, je bila na drugem mestu trikratna
olimpijska zmagovalka Hrvatica Janica KosteliË, tretja pa je
bila vodilna v pokalu v tej sezoni Finka Tanja Poutiainen.
Tina Maze, ki je zmagala na sobotnem veleslalomu, je bila
19. in je dosegla najboljπo slalomsko uvrstitev v karieri,
preostale slovenske tekmovalke pa se niso uvrstile v finale.

V seπtevku slaloma in veleslaloma je bila na 41. Zlati
lisici najboljπa Paersonova, kar ji je uspelo tretjiË zapored,
druga je bila Poutiainenova, tretja pa Tina Maze.

ZNOVA JOLANDA
Svetovna dvoranska rekorderka Jolanda »eplak tudi v

novem letu pobira lovorike. Na atletskem dvoranskem
mitingu v nemπkem Erfurtu je zmagala v teku na 800 m,
©kofjeloËanka Brigita Langerholc pa je bila na tej razdalji
najhitrejπa v drugi skupini (2:03,52) in je izpolnila tudi
normo za nastop na dvoranskem evropskem prvenstvu (EP)
v Madridu (od 4. do 6. marca), ki jo ima æe tudi »eplakova.

ROKOMETA©EM 12. MESTO
Po obetajoËem zaËetku (zmagali so prve tri igre) je

slovenska moπka rokometna reprezentanca na svetovnem
prvenstvu v Tuniziji osvojila konËno 12. mesto, potem ko
je v tekmi za 11. mesto izgubila s ©vedsko z 29:32.

ESLOVENIA, MI TIERRA

La traición
En Vetrinje los soldados y los civiles estaban despro-

tegidos, hacían lo que podían.
Los ingleses empezaron a debatir acerca de qué hacer

con los soldados. Ellos representaban un gran problema. Se
encontraban en una zona peligrosa, ya que los partisanos
empezaban a ocupar Carintia. Era moneda corriente en la
política del gobierno norteamericano y del británico el
hecho de trasladar a los refugiados lo antes posible a un
lugar más seguro, al norte de Italia.

Según muestran las últimas investigaciones, el ejército
inglés de Carintia tenía una inclinación marcadamente
izquierdista. Macmillan, que más tarde fue primer ministro,
logró convencer a los altos mandos de Carintia que
aceptaran la propuesta de Tito. A cambio de la retirada de
los partisanos de la zona de Carintia los ingleses prometi-
eron enviar a Yugoslavia a todos los domobranci. A Stalin
le enviarían a todos los cosacos (los que en su gran
mayoría ni siquiera eran soviéticos). En cuanto al ejército
croata y a los civiles, alrededor de 200.000, los ingleses
dejaron que los tomaran los partisanos.

Empezaron a ponerse en marcha los transportes que
llevaban a soldados y a algunos civiles. En PodroπËica
cerraron los vagones y los entregaron a los partisanos, que
los condujeron hasta Jesenice.

En Vetrinje la gente hacía oídos sordos a la versión que
decía que los ingleses entregaba a la gente a los partisanos.
Dieron crédito a la noticia recién cuando la oyeron de
boca del dr. Janez Janeæ, que logró huir del transporte que
lo llevaba a la muerte. Aún así muchos de los domobranci
decidieron seguir el camino, diciendo que se iban a reunir
con sus compañeros. Antes del último transporte el tenien-
te coronel Emil Cof les ordenó a los soldados que se
vistieran de civil y se escondieran.

Alrededor de 11.000 soldados y 1.000 civiles fueron
llevados a la muerte. En Celovec los ingleses les prometi-
eron a los eslovenos que no iban a enviar a nadie más a
Yugoslavia contra su voluntad.

El dr. Krek, que se encontraba en Roma, le escribió al
comando inglés en Caserta acerca de la entrega.

DAROVALI SO
Zveza slovenskih mater in æena  se iskreno zahvaljuje

za dar v dobrodelni sklad ge. Silvi KovaËiË, ki je poklonila
300 pesov v spomin moæu. Iskren Bog povrni!
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TURIZEM

Letalske karte,

rezerva

hotelov,

najem avtomobilov in izleti po svetu

H. Yrigoyen 2742 - San Justo

Tel. 4441-1264 / 1265

ZOBOZDRAVNIKI

Dr. Damijana Sparhakl - Zobozd-

ravnica - Sploπna odontologija -

Belgrano 123, 6. nadstr. ”4” - Ra-

mos Mejía - Tel.: 4464-0474

ADVOKATI

Dr. Vital AπiË, Odvetnik Paraná 830,

5.nadstr. - Buenos Aires. Prijave na:

Tel./faks: 4798-5153. e-mail:

estudioasic@cpacf.org.ar

DOBOV©EK & asociados -

odvetniki. ZapuπËinske zadeve.

Somellera 5507, (1439)

Buenos Aires. Tel/Fax: 4602-7386.

E-mail: jdobovsek@hotmail.com

dr. Marjana PozniË - Odvetnica -

Uradna prevajalka za slovenski jezik

Lavalle 1290, pis. 402 - Tel.

4382-1148 - 15-4088-5844-

mpoznic@sfanet.com.ar

FRANQUEO PAGADO

Cuenta Nº 7211

R. Nac. de la Propiedad

Intelectual Nº 881153

MALI OGLASI
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VALUTNI TE»AJ
V SLOVENIJI

8. februarja 2005

1 EVRO 239,75SIT

1 U$S dolar 186,49SIT

OSEBNE NOVICE
Rojstvo.
V petek, 14. januarja je zagledala luË sveta Valerija

Ana Trontelj , hËi Matjaæa in Marjance roj. Slak.
SreËni druæini poπiljamo v ©marje-Sap naπe Ëestitke!

Krsti
V cerkvi Nuestra Señora de la Unidad v Olivosu je bil

krπËen 12. decembra 2004 Kristjan Gabrijel Hafner , sin
Jurija in Monike Klobovs. Botra sta bila Bernarda
Dominguez in Lukas Klobovs.

V cerkvi San Jose Obrero v Colonia Wanda, Misiones,
sta bila krπËena 18. decembra Janez Manuel in Aleksander
Nikolaj Groπelj, sinova Andreja in Silvije Reolon. Botrovala
sta Monika in Marko Klarreich ter Irena Erjavec in Claudio
Reolon.

V cerkvi Marije Kraljice v Slovenski vasi je bila krπËena
19. decembra Julieta Romina BerËiË . OËka je Walter
Fernando BerËiË, mamica pa Patricia La Rosa. Krstil je Joæe
BokaliË cm.

V cerkvi Maria Madre de la Iglesia v Villa Ballester je
bil krπËen 8. januarja Jan Kogovπek, sin Andreja in Ileane
Spittle. Botra sta bila Barbara Hartman in Diego Kacd.

SreËnim star πem iskreno Ëestitamo!

OBVESTILA

NEDELJA, 6. marca:
Tradicionalna tombola na Pristavi.
NEDELJA, 13. marca:
ZaËetna prireditev slovenskih πol.

Vsem prijateljem in znancem sporoËamo æalostno vest, da nas je
3. februarja zapustila naπa draga mama, teta in stara mama, gospa

Ana Demπar roj. TavËar
K zadnjemu poËitku smo jo poloæili na pokopaliπËu v Pontevedri.
Zahvaljujemo se g. Franciju Cukjatiju za poslednje zakramente in Radu Kokalju

z druæino za pomoË.
PriporoËamo jo v molitev in drag spomin.

ÆalujoËi:
sinova Franci in Janko ter hËerka Anica z druæinami,
neËaki in vnuki,
Ignacija in Karel StaniË ,
ter ostalo sorodstvo.

Argentina, Kanada, Slovenija

Vse rojake vabimo na predavanje

prof. Lojzeta Peterleta
,,Slovenija danes, Evropa danes”

ki bo v petek, 11. februarja ob 20. uri v mali dvorani Slovenske hiπe,
Ramón Falcón 4158, Buenos Aires.

Regijski odbor N.Si. Argentina - Juæna Amerika

TRADICIONALNA TOMBOLA
V nedeljo 6. marca 2005

1 2 3 4 5 6 7 8

9 10 11 12

13 14 15

16 17 18 19

20 21 22 23 24

25 26 27 28

29 30 31 32 33

34 35 36

37 38

VODORAVNO
1. Azijski narod, ki je napadal Evro-

po; 5. glavni junak Levstikove povesti; 9.
vidni organ; 10. veznik; 12 veznik; 13.
tlak; 16. prva svetloba; 18. pernata æival;
20. kazalni zaimek; 21. majhen æareËi
delËek; 24. peta stopnja glasbene lestvi-
ce; 25. razdeli; 27. slonov zob; 29.
trenutek; 30. del obraza; 32. otok v
severnem Jadranu, nekdaj koncentracij-
sko taboriπËe; 34. poiskano; 37. luæa; 38.
nekdanji politik v Egiptu.

NAVPI»NO
1. Masten; 2. uËenje; 3. nasilno odv-

zemanje (mnoæina); 4. hoditi; 5. se preta-
ka po naπih æilah; 6. vojaπka pogodba; 7.
kemiËni znak za aluminij; 8. nobeden;
11. zagovornik nravnosti; 14. majhen rt;
15. Martinek, deseti brat v JurËiËevem
romanu; 17. vpreæene æivali; 19. kovi-
nasta bodica; 22. svetlo-modra; 23. pot-
resen z majhnimi kapljicami; 26. mem-
brana; 28. grπki bog ljubezni; 29. hrib
nad Ormoæem; 31. predlog; 33. iglavec,
pogost na Krasu; 35. Anton Koroπec; 36.
predlog.

DARUJTE

V TISKOVNI

SKLAD!

Literarna nagrada Mladike
Komisija literarnega nateËaja træaπke revija Mladika je

prvo nagrado med proznimi deli, prispelimi na nateËaj,
dodelila noveli V imenu oËeta, ki posega v preteklost in
razodeva zrelo pisanje, polno Ëloveπke prizadetosti. Avto-
rica je MariborËanka iz Trsta Darka Zvonar Predan. Prvo
nagrado v kategoriji poezije pa prejme ciklus pesmi
Grenka zrna avtorice Marte PavloviË iz Ljubljane.

Druga najboljπa med proznimi deli je novela Hoja
Tarcisie Galbiati iz Ljubljane, ,,trpka æivljenjska zgodba o
ljubezni in umiranju, napisana v poetiËnem jeziku, ki blaæi
tragiko”. Tretjo nagrado pa dobi novela Potovanje ambasa-
dorjevih sanj Milana Jazbeca iz Ljubljane. Gre za spretno
pisanje, zaËinjeno z ironijo.

Drugo nagrado za poezijo prejme cikel pesmi, katerih
avtor je Rok Komel iz Celja v njem ,,ponuja bogastvo
besede in metafor ter riπe razbrazdano pokrajino
danaπnjega Ëasa”. Tretjo nagrado prejme cikel pesmi Anice
Kolar Horvat iz Zgornje Radgone. Njene pesmi zaznamuje
religiozna in æivljenjska refleksija.

Komisija priporoËa za objavo πe novele Teta Alenke
Bezlaj, Lazovske gospodiËne Marjana Marinπka, V vrtincu
Veronike Simoniti, Po skrivnih stezicah otroπtva Anice
Zidar, Plesala je tri letne Ëase Ljubice Dolinπek, Ni
nakljuËje, da izbiram temno Ëokolado Ksenije Bratina,
ZaËetek Davida Bandellija ter novelo Vrba za naπo vasjo
Rezke Povπe.

Haedo, 30. januarja
2005

Spoπtovani g. urednik!
Ni mogoËe tajiti, da niso

zanimiva izvajanja Francija
Markeæa z naslovom ,,Pi-
sanje ’empanada’“, ki ga je
Vaπ tednik objavil 13. t.m.
Sicer sem prepriËan, da se z
izrazom ,,empanada” za
obdelavano knjigo nehote
dela krivica naπim vsakov-
rstnim in odliËnim ,,nade-
vankam”. Toda πe bolj se
Ëudim, da je Vaπ tednik
zapravil veË kot pol strani
za objavo komentarja o ne-
kem skrpucalu, ki ni vredno
niti omembe! Kdaj se bomo
nauËili, da rajπi nekatere
zadeve, izreke, dogodke ali
osebe kratko malo ignori-
ramo - tako kot so to delali
z nami v domovini (in πe
tako delajo!).

Æal se ,,na nasi strani”
pogosto rajπi ukvarjamo z
zavraËanjem zmotnih, Ëe
ne popolnoma nesmiselnih

trditev vËasih popolnoma
nepoznanih avtorjev in nji-
hovih neznatnih del.

Medtem pa iz
kakrπnegakoli vzroka po-
gosto pozabljamo na do-
godke med nami, ki bi
zasluæili, da jih omenjamo.

Ker se sam Ëutim oseb-
no prizadetega, omenjam
samo dejstvo, da poldrugo
leto po izidu knjige o mo-
jem bratu Pavletu noben
slovenski list v Argentini ni
niti omenil dela, kaj πele
objavil kak komentar ali
kritiko. Medtem pa je
Ameriπka Domovina obja-
vila vsaj 3 komentarje o
knjigi! Moram sicer prizna-
ti, da je SKA pripravila kul-
turni veËer za predstavo
knjige, a ker je zbolel glav-
ni predavatelj, se je veËer
nekako izjalovil, zaradi Ëe-
sar morda tudi nisem zasle-
dil tozadevnega poroËila v
Vaπem tedniku.

Ali smo res postali æe
tako nepisni, da nismo veË
sposobni napisati majhnega
komentarja o eni redkih
slovenskih knjig, ki so zad-
nja leta izπle v Argentini?
Ali se bojimo izraziti svojo
sodbo, Ëeprav bi bila ta
morda negativna? Ali pa v
tem primeru morda hoËe-
mo biti ,,indiferentni” in ig-
noriramo doloËene knjige,
ki so sicer ,,naπe”, a ne
strogo ,,pravoverne” - tako
kot se je to dogajalo dolga
desetletja v naπi skupnosti?

Vljudno pozdravljam,

Joæe Rant

Pismo bralcev

Z postrojem zraËnih plovil in opreme so
pripadniki slovenskih letalskih sil na
vojaπkem letaliπËu v Cerkljah ob Krki zaz-
namovali dan vojaπkega letalstva Slovenske
vojske. Slovenske letalske sile praznujejo
svoj dan 12. januarja, v poËastitev prvega
bojnega poleta slovenskih letalskih sil, ki so
ob koncu prve svetovne vojne nastale pod
okriljem generala Rudolfa Maistra.
V ljubljanski in mariborski letalski stotniji, ki
sta bili ustanovljeni ob koncu leta 1918, so
leteli slovenski piloti iz avstro-ogrskega
vojaπkega letalstva, 12. januarja 1919 pa sta
pilota ljubljanske letalske stotnije Vilko Pe-
ternelj in Franc ZupanËiË v dvosedeænem le-
talu prviË poletela na izvidniπki polet nad
koroπko fronto in tam mitraljirala avstrijske
enote.

,,Gre za pomembno obletnico, ki kaæe na
dolgo tradicijo Slovenske vojske in njenega

vojaπkega letalstva, ki sega v prelomne Ëase
po koncu prve svetovne vojne,” je ob priloæ-
nostni slovesnosti povedal poveljnik poveljst-
va sil Slovenske vojske Renato PetriË.

Kljub majhnosti slovenskega ozemlja je
bila odloËitev za lastno vojaπko letalstvo, ki
je del slovenskih oboroæenih sil od junija
1992, ko je bila ustanovljena 15. brigada
vojaπkega letalstva, pravilna, poudarja Pet-
riË, saj slovenske zraËne sile izvajajo nalo-
ge za potrebe Slovenske vojske in naloge s
podroËja zaπËite in reπevanja.

Petnajsta brigada vojaπkega letalstva se
je novembra lani preoblikovala v 15. heli-
kopterski bataljon, letalsko πolo in letalsko
bazo. V letalski πoli - sedeæ je v letalski bazi
v Cerkljah ob Krki - izvajajo osnovno in na-
daljevalno πolanje prihodnjih vojaπkih pilo-
tov, urijo vojaπke pilote in opravljajo razliË-
ne naloge za druge rodove vojske.

Preπernove nagrade
V Gallusovi dvorani Cankarjevega doma je bila na predveËer 156. obletnice smrti pes-

nika Franceta Preπerna, podelitev Preπernovih nagrad in nagrad Preπernovega sklada ter
proslava slovenskega kulturnega praznika.

Preπernovo nagrado prejmeta flavtistka Irena Grafenauer za vrhunsko poustvarjalnost
na podroËju glasbene umetnosti ter slikar in grafik Bogdan BorËiË za æivljenjski opus.

Minister za kulturo Vasko Simoniti je pred tem v dvorani Lili Novy v Cankarjevem domu
Ëestital dobitnikom Preπernove nagrade in nagrad Preπernovega sklada. Nagrajence so pozd-
ravili med drugimi predsednik dræave Janez Drnovπek, predsednik vlade Janez Janπa in
predsednik dræavnega zbora France Cukjati.

Dan slovenskega vojaπkega letalstva


